

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, February 1981

1981 PROGRAMME FOR THE ACHIEVEMENT OF CUSTOMS UNION (1)

The Commission recently submitted the 1981 programme for the achievement of customs union to the Council.

This is the second programme submitted by the Commission following an undertaking which it gave the European Parliament and the Council at the beginning of 1979. (2)

The programme contains a statement of Community achievements in the customs field during 1980 and a list of priority measures which the Commission proposes to put before the Council in 1981.

- (a) The Commission is obliged to note that far less was achieved in 1980 than in the preceding year. Nine customs proposals of signal importance were adopted by the Council in 1979 and only two of the proposals contained in the 1979 programme had to be carried over to 1980.

Of the six texts adopted by the Council in the first six months of 1980, however, the only major proposal was the one concerning the new definition of the value of goods for customs purposes.

- (b) In these circumstances, the backlog of unfinished business is so great that there appears little point in trying to set further priorities; the Commission has therefore largely carried over and reaffirmed the priorities laid down for 1980.

./.

(1) COM(81) 23 final.

(2) see OJ C 84 of 31.3.1979.

The Commission finds it regrettable that, given the gravity of its current economic situation, the Community is unable to generate the full spirit of cooperation required to give further impetus to one of the most vital policies, namely internal market and customs union. In view of this disappointing state of affairs, the Commission intends to initiate an immediate political discussion in the Council so as to ensure continued implementation of the multiannual programme for the achievement of customs union.

Extracts from the 1981 programme :

A. Proposals which could be adopted in the first half of 1981 :

- i. Proposal for a regulation on processing prior to customs clearance (Umwandlungsverkehr) (submitted 1972)
- ii. Proposal for a regulation on mutual assistance between the Member States and the Commission to ensure correct application of the Community rules regarding customs and agriculture (submitted 1973)
- iii. Proposal for a regulation laying down the customs procedure applicable to the stores of vessels, aircraft and international trains (submitted 1978)
- iv. Proposal for a regulation on the rationalization of preferential rules of origin (EFTA) (submitted 1979)
- v. Proposal for a directive on the harmonization of export procedures for goods
- vi. Proposal for a regulation amending the regulation on Community transit (submitted 1979)
- vii. Proposal for a regulation setting up a Community system of reliefs from customs duty (submitted 1979).

B. Proposals which should be adopted in 1981 :

- i. Proposal for a regulation on the temporary movement of goods sent temporarily to a Member State for use in a number of Member States
- ii. Proposal for a regulation on the conditions and legal significance of information issued by the customs authorities
- iii. Proposal for a regulation simplifying the adoption of temporary measures derogating from the application of Common Customs Tariff duties
- iv. Proposal for a directive concerning the exercise of a right of appeal in the customs field
- v. Proposal for a regulation on the definition of the common customs territory
- vi. Proposal for a directive on import declarations.

4

C. Proposals to be transmitted to the Council in 1981

- i. Proposal for a regulation defining the persons liable for payment of a customs debt and the period after which an action in respect of such debt is barred
- ii. Proposal for a regulation on temporary importation of means of transport in the Community
- iii. Proposal for a directive laying down the conditions governing release for free circulation of goods sold by customs
- iv. Proposal for a directive on the detailed rules and amounts of guarantees payable when goods are entered for certain customs procedures.

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, février 1981

REALISATION DE L'UNION DOUANIÈRE: PROGRAMME 1981 (1)

La Commission vient de soumettre au Conseil le programme pour la réalisation de l'union douanière pour 1981.

Il s'agit du deuxième programme soumis par la Commission à la suite d'un engagement pris par elle devant le Parlement Européen et le Conseil au début de l'année 1979. (2)

Le programme contient, d'une part, un bilan des réalisations communautaires en matière douanière au cours de l'année 1980 et, d'autre part, une présentation des actions prioritaires que la Commission envisage à proposer au Conseil en 1981.

a) Quant au bilan de 1980, la Commission a dû constater qu'il est nettement moins satisfaisant que celui de l'année précédente. En effet, neuf propositions douanières d'importance notable furent adoptées par le Conseil en 1979; seules deux propositions parmi les propositions inscrites au programme 1979 durent être reportées en 1980.

Par contre, au cours du premier semestre 1980, la seule proposition importante sur les six textes adoptés par le Conseil est celle concernant la nouvelle définition de la valeur en douane des marchandises.

b) Compte tenu de ce bilan, la partie résiduelle des priorités non-réalisées est d'une telle importance qu'il n'apparaît pas justifié d'établir de nouvelles priorités; la Commission a donc grosso modo repris et confirmé les priorités établies pour l'année 1980.

./.

(1) COM(81) 23 final.

(2) voir J.O. C 84 du 31.3.1979

La Commission regrette que, dans la situation économique grave que traverse actuellement la Communauté, celle-ci ne réussisse pas à dégager tout l'esprit de coopération nécessaire à l'approfondissement d'une des politiques les plus essentielles qui est celle du marché intérieur et de l'union douanière. En vue de ce bilan décevant, La Commission entend engager incessamment un débat politique au Conseil, afin d'assurer la continuité dans la mise en oeuvre du programme pluriannuel pour l'union douanière.

Extraits du programme pour 1981 :

A. Propositions qui pourraient être adoptées dans la première moitié 1981 :

- Proposition de règlement relatif à la transformation sous douane (Umwandlungsverkehr) (de 1972)
- Proposition de règlement relatif à l'assistance mutuelle entre Etats membres et Commission pour assurer la bonne application des réglementations communautaires en matière douanière et agricole (de 1973).
- Proposition de règlement relatif au régime applicable en matière d'avitaillement des bateaux, aéronefs et trains internationaux (de 1978)
- Proposition de règlement relatif à la rationalisation des règles d'origine préférentielles (AELE) (de 1979)
- Proposition de directive relative à l'harmonisation des procédures d'exportation des marchandises.
- Proposition de règlement sur modification du règlement relatif au transit communautaire (de 1979)
- Proposition de règlement relatif à l'établissement du régime communautaire des franchises douanières (de 1979)

B. Propositions dont l'adoption devrait intervenir en 1981 :

- Proposition de règlement sur circulation temporaire des marchandises expédiées temporairement dans un Etat membre en vue d'utilisation dans plusieurs Etats membres.
- Proposition de règlement sur les conditions et portée juridique des renseignements donnés par l'administration en matière douanière.
- Proposition de règlement sur la simplification des dérogations temporaires à l'application des droits du tarif douanier commun.
- Proposition de directive relative au droit de recours en matière douanière.
- Proposition de règlement relatif à la définition du territoire douanier commun.
- Proposition de directive relative à la déclaration d'importation.

4
C. Propositions à transmettre au Conseil en 1981 :

- Proposition de règlement concernant la personne tenue au paiement d'une dette douanière ainsi que le délai à l'expiration duquel cette dette se prescrit
 - Proposition de règlement relatif à l'admission temporaire des moyens de transport dans la Communauté.
 - Proposition de directive déterminant les conditions de la mise en libre pratique des marchandises faisant l'objet de ventes en douane.
 - Proposition de directive relative aux modalités et aux montants de la garantie exigible à l'occasion de la déclaration en douane des marchandises pour certains régimes douaniers
-